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۳۷ فوتی جدید کرونا در کشور 
بنابر اعلام وزارت بهداشت، یکهزار و ۹۳۲ بیمار کووید-۱۹ در کشور طی یک 
شبانه روز شناسایی شدند و متاسفانه ۳۷ بیمار نیز جان خود را از دست دادند.
به گزارش ایسنا، از روز ۱۹ دی تا روز ۲۰ دی ماه ۱۴۰۰ و بر اساس معیارهای 
قطعی تشــخیصی، یک هزار و ۹۳۲ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشــور 
شناســایی شد که ۲۹۸ نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید۱۹ در 
کشور به ۶ میلیون و ۲۰۸ هزار و ۳۳۷ نفر رسید.متاسفانه در طول ۲۴ ساعت، 
۳۷ بیمــار کووید۱۹ جان خود را از دســت دادند و مجموع جان باختگان این 
بیماری به ۱۳۱ هزار و ۹۱۵ نفر رسید.خوشبختانه تا روز ۲۰ دی ماه ۶ میلیون 
۵۳ هزار و ۲۴۱ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارســتانها ترخیص شده 
اند.یک هزار و ۶۹۲ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های 
ویژه بیمارستانها تحت مراقبت قرار دارند.تا روز ۲۰ دی ماه ۴۲ میلیون و ۹۰۸ 

هزار و ۱۰۲ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.

پیگیری »فروش کارت واکسن بدون انجام 
واکسیناسیون« از طریق نهادهای امنیتی

سرپرســت مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت با انتشار توییتی 
از پیگیری موضوع فروش کارت بدون انجام واکسیناســیون توســط نهادهای 
امنیتی خبر داد.به گزارش ایسنا، محمد هاشمی در متن این توییت نوشته است: 
»موضوع فروش کارت بدون انجام واکسیناســیون از مدت ها قبل در دســتور 
کار وزارت بهداشــت بوده و از طریق نهادهای امنیتی در حال پیگیری اســت.
ضمن تاکید بر تعداد بسیار اندک کارت های صادر شده، به محض نهایی شدن 

بررسی ها، نتیجه برخورد با متخلفان اطلاع رسانی می شود.«

درخواست»دستگیری« معتاد آزارگر خانواده
 عمده علت تماس  با خط ملی  اعتیاد

رئیس مرکز توسعه پیشــگیری و درمان اعتیاد سازمان بهزیستی کشور ضمن 
تشــریح میزان تماســها با خط ملی اعتیاد طی ۹ ماه سال جاری بیان کرد: از 
میان تمــاس گیرندگان، ۸۳.۲ درصد آنها زن بوده اند. فاطمه رضوان مدنی در 
گفت وگو با ایســنا، ضمن تشریح میزان تماس های خط ملی اعتیاد طی ۹ ماه 
سال جاری، اظهار کرد: ۳۵۰ هزار و ۲۶۱ نفر تا پایان آذرماه سال جاری با خط 
ملی اعتیاد تماس گرفته اند و به این ترتیب تا پایان آذر به ۹۵.۷۷ درصد تماس 
گیرندگان پاسخ داده شــده است. به گفته وی، از میان این تماس گیرندگان، 
۸۳.۲ درصد زن بوده اند و مادران و همســران بیشــترین تماس گیرندگان زن 
را تشــکیل داده اند. رضوان مدنی در پاســخ به این سوال که تماس گیرندگان 
بیشــتر درخصوص چه مواردی سوال داشتند بیان کرد: از بین مواد اعتیادآور، 
بیشــترین ســوال به ترتیب اولویت درباره ماده اعتیادآور گل، شیشه و تریاک 
بوده اســت. رئیس مرکز توسعه پیشــگیری و درمان اعتیاد سازمان بهزیستی 
این را هم گفت که شــایع ترین سوالات و درخواستها در ماه گذشته به ترتیب 
مربوط به درخواست دستگیری معتادی که در منزل باعث آزار و اذیت خانواده 
می شود، ادامه درمان معتادانی که به کرونا مبتلا هستند و درخواست راهنمایی 

برای انتخاب مرکز درمان اعتیاد بوده است.

واکسن »کووپارس« در انتظار عقد قرارداد
 با وزارت بهداشت

سخنگوی پروژه واکسن کووپارس موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی 
ضمن تشریح آخرین اخبار پیرامون کارآزمایی بالینی واکسن کووپارس و تولید 
آن، گفت: تاکنون حدود ۱۰ میلیون دز واکسن تولید کردیم و وزارت بهداشت 
به ما قول داده اســت ۵ میلیــون دز را تحویل بگیرد؛ البتــه هنوز این اتفاق 
نیفتاده اســت. امیدواریم ظرف این هفته واکسن را تحویل بگیرند البته هنوز 
قراردادی با ما نبسته اند و پولی هم به موسسه رازی پرداخت نشده است.دکتر 
محمد حسین فلاح مهرآبادی در گفت وگو با ایسنا درباره آخرین وضعیت پروژه 
واکســن »کووپارس« و تولید این واکسن سه دزه )دز سوم استنشاقی است(، 
گفت: پیگیری مطالعات فاز یک و دو با نتایج بسیار خوب انجام شده است. فاز 
سوم کارآزمایی بالینی هم که واکسن مان را با واکسن سینوفارم مقایسه کردیم 
تقریبا به اتمام رســیده است و در کل جمعیت مورد مطالعه واکسن کووپارس 
اثربخشــی بهتری نسبت به سینوفارم داشت و عوارض جدی هم در حدود ۲۳ 

هزار داوطلب مان نداشتیم.

۲۷ میلیون کاربر ایرانی تاکنون از اسکای روم
 استفاده کرده اند

مدیرعامل اسکای روم در اولین نشست خبری این پلتفرم ایرانی ارائه دهنده ی 
خدمات ارتباطــات تصویری اعلام کرد تاکنون ۲۷ میلیــون کاربر یکتا و ۸۵ 
میلیون کاربر غیر یکتا از این ســرویس آنلاین اســتفاده کرده اند.مدیران این 
پلتفرم در مورد این سرویس اعلام کردند که طرح اولیه ی اسکای  روم در سال 
۱۳۹۳ مطرح شــد. نسخه اولیه ی نرم افزار در ســال ۱۳۹۵ طراحی و امتیاز و 
حق عضویت این پلتفرم در دانشگاه علم و صنعت ثبت شد. اسکای روم در سال 
۱۳۹۶ شــرکتی دانش بنیان شد و تا ســال ۱۳۹۸ مشغول توسعه ی محصول 
بود. در این مدت، ۱۳ نســخه از پلتفرم عرضه شــد؛ اما با شــروع همه گیری 
کرونا، روند توســعه ای اسکای روم متحول شــد و تمرکز بر پایداری سرویس و 
بهبود زیرساخت ها قرار گرفت. به گزارش زومیت مجید خواهانی، مدیرعامل و 
هم بنیان گذار اسکای  روم، می گوید در همان نیمه ی اول همه گیری کرونا حجم 
زیادی مشــتری به این پلتفرم روی آوردنــد؛ از بانک و بیمه و صنایع مختلف 
و شــرکت ها گرفته تا انجمن های مختلف و آموزشگاه ها. همین موضوع باعث 
شــد تا اسکای روم در دوره ی کرونا رشــد ۱۰۰ برابری را تجربه کند.خواهانی 
می گوید این مجموعه تاکنون جذب ســرمایه نداشته و ترکیب سرمایه دارانش 
هم خانوادگی اســت. به گفته ی او، پیشــنهادهایی بــرای تأمین مالی به آن ها 
شده؛ اما از جذابیت کافی برایشان برخوردار نبوده است. او در این مورد تأکید 
می کند که برای اســکای روم الزاماً تأمین مالی اولویت ندارد؛ بلکه در  کنار آن 
تجربه توسعه ی کســب و کار و مشاوره در  خصوص فعالیت بین المللی جذاب تر 
است. مدیرعامل اسکای روم می گوید این مجموعه هنوز از پیشنهادهای تأمین 
مالی اســتقبال می کنــد و قطعاً می تواند بزرگ تر شــود.مجید خواهانی اعلام 
می کند به دلیل عدم آمادگی مجموعه برای رشــد ناگهانــی کاربران، برنامه با 
نواقص و کاستی هایی رو به رو است؛ با  این   حال ایرانی ها با  وجود امکان استفاده 
از ســرویس های جهانی رایگان مانند اســکایپ و تیمز در اوایل شیوع کرونا، 
به اســکای روم روی آوردند و هزینه پرداخت کردنــد. او دلیل این انتخاب را 
ســادگی رابط کاربری، محیط فارسی برنامه، پشتیبانی محصول و پاسخگویی 
در زمان وقوع مشــکل عنوان کرد. مدیرعامل اسکای روم خبر می دهد که در 
دوران شــیوع کرونا، مراکز آموزشــی اســتقبال زیادی از این پلتفرم داشتند؛ 
در  واقع اســکای روم در این مدت میزبان بیش از ۲۰ هزار واحد دانشــگاهی، 
مؤسسه ی آموزشــی و مدارس بود. مجید خواهانی به زومیت می گوید اگرچه 
اکنــون ۶۰ درصد کاربران این پلتفرم را مراکز آموزشــی و ۴۰ درصد دیگر را 
کسب وکارها و ســازمان ها و دیگر بخش ها تشکیل می دهند، اسکای روم قصد 
دارد در بخش میزبانی کســب وکارها عملکرد پررنگ تری ایفا کند و این بخش 
را توســعه بدهد.او همچنین در پاسخ این سؤال زومیت که »چرا اقبال مدارس 
و دانش آموزان از اســکای روم بیشــتر از پلتفرم شاد بود؟« گفت:فکر می کنیم 
شاد و اسکای روم دو پلتفرم متفاوت هستند و هر کدام امکانات متفاوتی را به 
مدارس و دانش آموزان و معلمان ارائه می دهند. بنابراین هر دو باید در کنار هم 
وجود داشته باشند. شاد بخش تعاملی را ندارد و اسکای روم این نیاز را برآورده 
می کند.مدیرعامل اســکای روم با اشــاره به اینکه این پلتفــرم از ۹ ماه پیش 
فعالیت واحد بین الملل خود را شــروع کرده، ابراز امیدواری کرد که بتوانند در 
بازار جهانی حضور فعالی داشته باشند. خواهانی فرصت جذب کاربران جهانی 
را مهیــا می داند و تأکید می کند با اینکه در دیگر کشــورهای دنیا پلتفرم های 
بزرگی مشغول فعالیت هستند؛ اما خدمات ارتباطی آنلاین بازار بزرگی دارد و 
یک کسب و کار هوشمند همواره می تواند نقطه ی ورود خود به بازارهای جهانی 
را پیدا کند. او در همین زمینه به آغاز فعالیت شــرکت های تولیدکننده گوشی 
همراه با  وجود حضور قدرتمند نوکیا در این بازار اشــاره کرد که در  نهایت هم 
ســهم بزرگی را نصیب آن ها کرد.به علاوه، خواهانی اعلام کرد که اسکای  روم 
در دوره ی کرونا از انجمن های علمی و شــرکت های بزرگ چندملیتی میزبانی 
کرده و بیش از ۴۵ کشــور دنیا در رویدادهای برگزارشده این مراکز در اسکای 
روم شــرکت کردند. خواهانی با اشــاره به اینکه کیفیت بالای ارائه سرویس از 
زمان شروع به کار برای آن ها اهمیت داشته است، می گوید دلیل انتخاب اسم 
انگلیســی برای این پلتفرم نیز داشتن چشــم انداز جهانی و تولید نرم افزار در 

سطح ارائه خدمت بین المللی بود.

اخبار کوتاه

اعلام مشمولان رتبه بندی معلمان

معاون حقوقی و امور مجلس وزارت آموزش و پرورش  مطرح کرد

توضیح درباره سرانجام رسیدگی به »تخلفات صندوق ذخیره فرهنگیان«
دولت یک هزار و ۶۴۵ میلیارد تومان به صندوق بدهی دارد

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران:

وعده شهردار تهران مبنی بر »تکمیل ۴ ساله متروی تهران« شدنی نیست
سازنده واگن مترو در کشور نداریم

وزیــر آموزش وپرورش ضمن اعلام اینکه ۷۸۰ هزار نفر از 
فرهنگیان مشــمول طرح رتبه بندی معلمان خواهند شد، 
گفت: به محض تصویــب آیین نامــه، هیئت های ممیزی 
را تشــکیل و رتبه بنــدی معلمان را اجرایــی می کنیم.به 
گزارش ایسنا، یوســف نوری به تشریح برنامه های وزارت 
آموزش وپــرورش پرداخت و گفت: مــا در وزارت آموزش 
و پرورش یک ســند فرداستی  به نام سند تحول بنیادین 
داریم که در ســال ۱۳۹۰ به تصویب شورای عالی انقلاب 
فرهنگی رســید و به دلیل نظام منــد بودنش مورد تائید 
رهبــری بود. زحماتی کشــیده شــده و اقداماتی صورت 
پذیرفته اســت اما اکنون مهم ترین کار ما، اســتقرار سند 
است.وی افزود: برنامه عملیاتی اجرای سند باید تدوین و 
نقشه راه ترسیم شود. همکاران ما تا یک لایه پیش رفته اند، 
اما لایه اصلی جایی اســت که باید مدرسه محوری دیده 
شود. »مدرسه صالح«، مدرســه ای است که دانش آموزان 
را بــرای موقعیت هــای یادگیری آماده و اســتعدادهای 
دانش آموزان را در ســاحت های شش گانه شکوفا می کند، 
بخش اعظم کار این مدرســه، مشــارکت است و رسیدن 
به »مدرســه صالح« یکی از برنامه هــای جدی آموزش و 

پرورش در دولت سیزدهم است.
وزیر آموزش وپــرورش با طرح این پرســش که »ما باید 
دانش آموز را برای کجا تربیت کنیم، تنها برای موفقیت در 
کنکور؟« گفت: ما دانش آموز را به عنوان کنشگر اجتماعی 
ندیده ایــم و اگر این گونه بــود وی را همراهِ پژوهشــگر 
می کردیــم. وقتی دانش آموز به عنوان ســوژه و ابژه دیده 
می شود نتیجه اش این می شود که نظام ما به طور طبیعی 
یک نظام تک ســاحتی شــده و لذا مدرسه آموزش محور 
می شــود و به پژوهش محوری هم نمی رســد.نوری ادامه 
داد: اکنون ســواد اسمی برقرار اســت. درحالی که باید به 
ســواد سمت عملکردی و مدارس کارآفرین و با مسئولیت 
اجتماعی حرکت کنیم. لازم است سکویی برای شناسایی 
اســتعدادها طراحی و مســتقر شــود که یکی از الزامات 
ســند تحول بنیادین است. وقتی اســتعدادها شناسایی 
شــوند همه عوامل درونی و بیرونی باید درگیر شــوند تا 
این اســتعدادها را هدایت کنند.وی دربــاره راهکارهای 
جبران افــت یادگیری در پی آموزش هــای غیرحضوری 
دوران کرونا گفت: وقفه جــدی اتفاق افتاد، اما خاطرمان 
باشــد معلمان ما بسیار زحمت کشــیدند و خانواده ها نیز 
تحمل کردند. بســیار سخت است که خانه محل تحصیل 
بشــود. برای جبران وقفه آموزشی، باید نهادهای مختلف 
ذیربط پــای کار بیایند کــه یکی از ایــن نهادها همین 
صداوســیما و شبکه آموزش اســت.وزیر آموزش وپرورش 
افزود: جلســاتی با اشخاصی که در حوزه تولید محتوا کار 
می کنند ترتیب دادیم تا بــرای جبران این عقب ماندگی 
آموزشی به ما یاری کنند. طبق مطالعات، گفته شده است 
که دانش آموز با هر ســال آموزش مجازیِ محض، دو سال 

عقب می افتــد. ما آمادگی برای یادگیری های این چنینی 
نداشــتیم و به علت عدم تسلط شاید آسیبش بیشتر هم 
بوده است. اکنون محتواهای تعاملی خوبی در حال آماده 
سازی اســت.نوری درباره روند اجرای رتبه بندی معلمان 
نیز توضیــح داد و گفت: دولت لایحه ای پیشــنهاد کرده 
بــود که به مجلس ارائه شــد. در لایحه تقریباً می شــود 
گفــت که بودجــه رتبه بنــدی ۲۵ هزار میلیــارد تومان 
در ســال دیده شــده بود، ولی با تغییرات ایجاد شده در 
 مجلس بــه نظرم بودجــه آن باید به ۳۶ هــزار میلیارد

 تومان برسد.
وی ادامه داد: رتبه بندی ۷۸۰ هزار نفر از همکاران فرهنگی 
را شامل می شود. طرح تغییرات مطلوبی داشت مخصوصاً 
برای دوره ابتدایی، همکاران اســتثنایی و معلمان مناطق 
محروم و عشــایری، کاهش زمان رتبه ها و غیره. بخشی از 
آیین نامه تدوین و گزارش اولیه در شــورای معاونین ارائه 
شد. شــورای عالی آموزش وپرورش موظف شد با استفاده 
از کارشناســان مجرب این موضوع را به کیفیت آموزشی 
ربط دهد تا بتوانیم از این امتیاز خوب در راستای ارتقای 
ســطح تربیتی نظام آموزش وپرورش استفاده کنیم.وزیر 
آموزش وپرورش اضافه کــرد: به محض تصویب آیین نامه، 
هیئت های ممیزی را تشکیل می دهیم. برای سال آینده و 
در لایحــه بودجه  ۲۵ هزار میلیارد تومان برای رتبه بندی 
معلمان پیش بینی شــده است.  در حوزه کارکنان اداری، 
یک عده از همکاران ما آموزشــی و یک عده اداری صرف 
هستند که تعداد اداری ها که مشمول رتبه بندی نمی شوند 
بسیار کم است و شاید به حدود ۱۰ هزار نفر برسد.نوری با 
اشاره به تأسیس سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک اظهار 

کرد: تاســیس ســازمان ملی تعلیم و تربیت کودک اقدام 
خوبی بود. این ســازمان یک سازمان تنظیم گر است و بر 
مهدکودک ها و پیش دبستانی ها نظارت می کند چراکه باید 
بر اساس روش های تربیتی صحیح فعالیت کنند. متأسفانه 
در برخــی جاها الگوهای تقلیدی محض اســتفاده و یا از 
قواعد برنامه های درسی این دوران تبعیت نمی شد. اکنون 
این ســازمان به عنوان تنظیم گر وارد می شود و خوبی اش 
این اســت که می توانیم در دوره ابتدایی انســداد مبادی 

بی سوادی را هم داشته باشیم.
وی افــزود: مــا برای اســتقرار عدالت تربیتــی و نصیب 
آموزشــیِ برابر، برنامــه داریم و اولیــن هدف گذاری ما 
۱۶ اســتان مرزی، ســپس روستاها و حاشــیه شهرها و 
بعد دانش آموزان لازم التوجه در شــهرها هســتند. ازنظر 
زیرســاخت های فیزیکی و زیرساخت های منابع انسانی و 
روش هــا باید امکانات لازم فراهم شــود. ما می خواهیم از 
مدرســه شــروع کنیم. برای محرومیت زدایی نیز از دایره 
اطراف کشور و استان های مرزی آغاز می کنیم. این طرح 
آماده اســت و به محــض تأمین اعتبار اجرایی می شــود.

وزیــر آموزش وپرورش درباره ســاماندهی و جذب نیروی 
انسانی نیز اظهار کرد: رکن رکین وزارت آموزش وپرورش 
بــرای ارائه خدمات بــه دانش آموز، معلم اســت. امروزه 
شاهد هســتیم علی رغم تأکیدات و قوانین موجود، ورود 
نیروی انسانی غیر از مســیر دانشگاه فرهنگیان و رجایی 
انجام شــده اســت. تربیت معلم یک فضایی دارد که افراد 
پذیرفته شــده را تبدیــل به یک معلم می کنــد.وی ادامه 
داد: مســیر جذب نیرو این دو دانشــگاه هستند. در کنار 
پذیرش افراد از طریق کنکور سراســری، هرســاله آزمون 

استخدامی نیز برگزار می شود که افراد پذیرفته شده باید در 
دوره های مهارت آموزی دانشــگاه فرهنگیان شرکت کنند 
که موسوم به ماده ۲۸ اساسنامه دانشگاه فرهنگیان است. 
اکنون ســهمیه اســتخدام ۳۴ هزار و ۸۰۰ نفری دریافت 
کرده ایــم که بــه زودی فراخوانش اعلام می شــود تا این 
 افراد از طریق آزمون اســتخدامی جذب آموزش وپرورش

 شوند.
وی بــا بیــان اینکه در ســال ۸۸ مجلــس مصوبه ای در 
قالب قانــون تعیین تکلیــف برای جذب افــرادی چون 
حق التدریس ها، آموزشیاران نهضت سوادآموزی و غیره را 
از ســر گذراند که از آن زمان ۱۲ اصلاحیه هم در مجلس 
به آن خورد و این افراد جذب شدند. اما اکنون خواسته ایم 
کارگروه نیروی انسانی فعال و برنامه جامع نیروی انسانی 
تدوین شــود که دو مرحله گذر برای ســال آینده و یک 
مرحله بلندمدت دارد که بیشــتر در راستای برنامه هفتم 
توسعه باشد.وزیر آموزش وپرورش درباره برنامه آموزش های 
حضوری گفت: کاری که انجام شــد بی نظیر بود وضعیت 
خوبی در کشــورهای منطقه داریم. نزدیک به ۹۴ درصد 
معلمان دز اول واکسن و حدود ۸۰ درصد دز دوم واکسن 
را دریافت کرده اند. آمار واکسیناســیون دانش آموزان هم 
کمی پایین تر اســت.وی ادامه داد: از روز اول که آمدم این 
موضوع را به اســتان ها منتقل کردیم  و در بازگشــایی ها 
جدی بودیم، نــه اینکه پروتکل های ســتاد کرونا رعایت 
نشــود، بلکه این کار با رعایت پروتکل ها انجام شد و حتی 
امتحانات هم حضوری برگزار شد. اکنون مدارس روستایی 
باز هســتند و میزان استفاده از شــبکه شاد به ۴۴ دقیقه 
در روز رســیده است. زمانی که به وزارت آموزش وپرورش 
آمدم آمار استفاده از شــاد ۹۰ دقیقه در روز بود و نشان 
می دهد که مدارس ما باز شده اند و فعالیت حضوری دارند.

وی با بیــان اینکه قرارگاه حکمرانی یادگیری الکترونیکی 
و یادگیری تلفیقی تشــکیل شــده تا دانش آموزان برای 
بازگشت حضوری به مدرسه آمادگی کسب کنند، به طرح 
مدرسه هوشمند اشاره و اظهار کرد: طرح هوشمندسازی 
مدارس را از ســال های ۹۰ و ۹۱ آغاز کردیم و در ســال 
۱۳۹۲ طــرح توزیع تبلــت در برخی مــدارس تهران به 
صورت پایلوت اجرا شــد که با انتقاد برخی از افراد روبرو 
شد و درنهایت به محض ورود کرونا، مجبور شدیم از همان 
طرح استفاده کنیم.وزیر آموزش وپرورش در برنامه به وقت 
ایران شــبکه آموزش سیما، افزود: به واسطه کرونا جهشی 
به سمت فناوری اطلاعات و ارتباطات در آموزش  داشتیم 
و خوشبختانه امروز شاهد آن هستیم که هم معلمان و هم 
دانش آموزان تولید محتوا می کنند. بر اســاس طرح سواد 
دیجیتــال، از امروز پنج درصد مدارس ما کد نویســی را 
آغاز کردند، این اتفاق بسیار خوبی است که توانستیم رقم 
بزنیم و می تواند ما را یک قدم در رســیدن به اهداف سند، 

به جلو هدایت کند.

معاون حقوقــی و امور مجلــس وزارت آموزش و پرورش 
درباره درباره سرانجام رسیدگی به تخلفات صندوق ذخیره 

فرهنگیان توضیحاتی ارائه کرد.
قاسم احمدی لاشــکی در گفت وگو با ایلنا، درباره آخرین 
اقدامات جهت بررســی تخلفات صندوق ذخیره فرهنگیان 
و عدم پرداخت ســهم دولت در این صندوق اظهار داشت: 
درباره موضوع  عدم پرداخت سهم دولت در صندوق ذخیره 
فرهنگیان، ما پیگیری های لازم را همچنان ادامه می دهیم، 
اما برنامه دوم توســعه در ماده ۶۳ به صورت شــفاف بیان 
می کند، مهمترین منابع مالی این مؤسسه از طریق واریزی 
ماهیانه حداکثر معادل ۵ درصد حقوق و مزایای مســتمر 
فرهنگیان عضــو صندوق و کمک دولــت معادل واریزی 
فرهنگیان عضو صندوق اســت.وی در ادامه خاطرنشــان 
کــرد: در حــال حاضر دولت یــک هــزار و ۶۴۵ میلیارد 
تومان بدهی دارد ما هم پیشــنهاداتی داریم که می توانیم 
توســط آن بدهی ها را جبران کنیم. اگر در تلفیق بودجه 

تصمیمات نهایی اتخاذ شد، درباره پیشنهادات برای جبران 
بدهی های دولت به صندوق ذخیره فرهنگیان اطلاع رسانی 
خواهد شــد. به هر حال دولت باید بدهی خود را پرداخت 
کند.احمدی لاشــکی درباره برخورد با متخلفان صندوق 
ذخیــره فرهنگیان و افرادی کــه از این صندوق اختلاس 
کــرده بودند، گفت: در مجلس دهم بــا جمع آوری ۲۰۰ 
امضا، تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان انجام 
شــده اســت. برخی مال را بازگرداندند، با برخی برخورد 
شــد و بعضی از افراد هم به دادگاه و زندان هدایت شدند. 
همچنین کارهای قضایــی در این زمینه ادامه دارد.معاون 
حقوقی و امور مجلس وزارت آموزش و پرورش در پاسخ به 
این ســوال که چه میزان از مبالغ اختلاس شده برگردانده 
شــده و چه تعداد متخلف به زندان هدایت شده اند؟ گفت: 
عدد دقیق را در دســت ندارم ولی مبالغی برگردانده شده 
و یــک تعداد متخلف هم روانه زندان شــده اند.وی درباره 
تعییــن تکلیف رتبه بنــدی معلمان و اجرایــی کردن آن 

توضیــح داد: برنامه رتبه بندی فرهنگیان در تاریخ ششــم 
دی ماه توسط مجلس شــورای اسلامی به شورای محترم 
نگهبان رفته و ما منتظر نظر شــورای نگهبان هســتیم و 
در این مدت هم ساکت ننشســته ایم.معاون وزیر آموزش 
و پــرورش گفــت: در بند هفت آیین نامــه رتبه بندی که 
بند پایانی اســت، اعلام می کند آیین نامــه اجرایی را ما 
با هماهنگی دو دســتگاه »ســازمان برنامــه و بودجه« و 
»ســازمان امور استخدامی« و دو نفر از اعضای نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی و کمیســیون آموزش آماده کنیم.
احمدی لاشــکی اظهار داشت: ما رسیدگی به این موضوع 
را زودتر شــروع کردیم و الان دوســتان ما با دستور آقای 
یوســف نوری وزیر آموزش و پرورش مشغول کار هستند 
که در این میان زمان کشــی اتفاق نیافتد تا هر زمان که 
شورای محترم نگهبان مصوبه و تایید نهایی را به ما اعلام 
کرد، ما نیز کارمان را تا حدی آماده کرده باشــیم.احمدی 
لاکشی در پاسخ به این سوال که این انتقاد از سوی برخی 

کارشناسان مطرح شده بوده اســت که از بودجه آموزش 
و پرورش کاســته و به بودجه سایر نهادها اضافه می شود، 
آیا ایــن موضوع صحت دارد یا خیر؟ گفت: ما این موضوع 
را قبــول نداریم زیرا آموزش و پــرورش بودجه خودش را 
می گیرید.وی تصریح کرد: هرچند حرف ما این اســت که 
بودجــه وزارت آموزش و پرورش باید بیش از اینها باشــد 
ولی اینطور هم نیســت که بودجه این وزارتخانه را ســایر 
نهادها و سازمان ها بگیرند. به هر حال دیگر دستگاه ها هم 
کار و پروژه خاص خودشــان را دارند.معاون حقوقی و امور 
مجلس وزارت آموزش و پرورش در پایان اظهار داشت: ما 
نیز طبق همان رویه بودجه مان را می گیریم ولی انتظارمان 
این اســت که با توجه به مشکلاتی که آموزش و پرورش با 
آن مواجه اســت و این مشکلات هم ریشه ای هستند باید 
نگاه ها به تعیین بودجه برای این وزارتخانه مهم، قوی تر و 
بهتر باشــد، اما اینکه از بودجه آموزش و پرورش کاسته و 

به جای دیگری داده می شود قطعا حرف دروغی است.

رئیــس کمیســیون عمران و حمــل و نقل 
شــورای شــهر تهران وعده شــهردار تهران 
مبنی بر »تکمیل ۴ ســاله متروی تهران« را 
شدنی ندانست.سید جعفر تشکری هاشمی در 
گفت وگو با خبرنگار ایلنا در واکنش به وعده 
شــهردار تهران مبنی بر اتمام ۴ ساله متروی 
تهــران گفت: از اینکه چنیــن اقدامی صورت 
بگیرد بسیار خوشــحال می شویم و می تواند 
یک حرکت ارزشــمند و رو به جلو باشد، اما 
این را هم می دانیم که شــواهد چنین چیزی 
را تایید نمی کند، چــرا که در بودجه ۱۴۰۱ 
دولت رقم بســیار ناچیزی برای مترو در نظر 
گرفته و شــهرداری تهــران نیز با محدودیت 
منابــع روبــرو اســت. از طرفی هــم عقب 
ماندگی های بسیاری داریم و همه اینها نشان 
دهنده این اســت که شهرداری با محدودیت 
جدی منابع روبرو است. تشکری هاشمی تاکید 
کرد: اعداد و ارقام بزرگ اســت و اگر در این 
تصور باشــیم که به سهولت قابل تامین است 
جای تامل دارد. رئیس کمیســیون عمران و 
حمل و نقل شورای شهر تهران با بیان اینکه 
برای برخی خطوط هنوز طراحی انجام نشده 
و با فرض اینکه همه این اتفاقات نیز رخ دهد، 
برای ساخت همه ی خطوط مطرح شده بیش 
از ۲۰۰ هزار میلیارد تومان منابع نیاز اســت، 
ادامه داد: هر ایستگاه از خطوط فعلی را شاید 
بتوان با دو ســه هزار میلیارد تومان تکمیل 
کرد. اما برای تکمیل پارکینگ ها، تعمیرگاه ها 
و مواردی از این دســت بــرای هر خط تنها 
به ســه هزار میلیارد تومان بودجه نیاز است.
تشکری هاشــمی ادامه داد: این اعداد شــاید 
برای یک سال بودجه منطقی باشند و بتوان 
با بودجه ای ســه هزار میلیاردی که مطمئن 
باشــیم۱۰۰ درصد آن محقق می شود کاری 
کرد؛ امــا وقتی از ۲۰۰ هــزار میلیارد برای 
ســاخت خطوط جدید صحبت می شود، این 

برنامه دور از ذهن به نظر می رسد.
او افــزود: از طرفی اگر فــرض کنیم چنین 

ارقام مالی نیز وجود داشــته باشــد، کسری 
واگن خطوط فعلی و تامیــن پارکینگ ها به 
بودجــه نیاز دارد و تامین هــزار واگن نیز به 
یــک میلیارد دلار منابع نیــاز دارد. به علاوه 
بــه تامیــن منابع از ســوی دولــت امیدوار 
نیســتیم و تقریبــا اطمینان داریــم، تامین 
چنین منابعــی با این میزان در شــهرداری 
امکان پذیر نیست. تشکری هاشمی تاکید کرد: 
به فرض وجود چنین منابعی هم ابتدا باید به 
ســمت تکمیل کارهای ناتمام گذشته شامل 
تکمیل ایســتگاه ها و پایانه ها، تعمیر واگن ها 
و خرید کسری واگن ها برویم. او در پاسخ به 
این ســوال که شهردار تهران در صحبت های 
خود از مشارکت مردم نیز صحبت کردند، این 
مشارکت چگونه می تواند به توسعه مترو تهران 
کمــک کند، اظهار کرد: اینکه بتوانیم اقتصاد 
این کار را از ســبد غیردولتی و غیرشهرداری 
تامین کنیم، اتفاق خوبی می تواند باشد. یعنی 
شــرایطی را فراهم کنیم که ســرمایه گذاران 
بخش خصوصی بتوانند در این عرصه حضور 
پیدا کنند. تشکری هاشمی ادامه داد: هرداری 
تهــران از طریق انتشــار اوراق مشــارکت با 
ســودی که برای مردم جذابیت داشته باشد، 
می توانــد این راه حل را به عنوان مشــارکت 
مردم ارائه دهد. اگر بتوانیم از سرمایه گذاران 
داخلــی و خارجی نیز دعوت کنیم و به جای 
اینکه شهرداری خودش راسا ساخت و ساز را 
به طور کامل انجام دهد، با مدل مشــارکتی 
از ســرمایه گــذار خدمات بخــرد این مدل 
امکان پذیر اســت. رئیس کمیســیون عمران 
و حمل و نقل شــورای شــهر تهران با تاکید 
بر اینکه دعوت از ســرمایه گذار نیز نیازمند 
اطمینان دادن به او اســت، گفــت: چرا که 
ســرمایه گــذار جایی می آید کــه تردید در 
بازگشت سرمایه نداشــته باشد و اگر بتوانند 
ســازوکاری برای این موضــوع ببینند، این 
امکان وجود دارد که سرمایه گذارهای خارجی 
و داخلی  سرمایه گذاری کنند. اما باید اعتماد 

لازم را برای سرمایه گذار به وجود بیاورند تا 
این اقدام امکان پذیر شود. 

رئیــس کمیســیون عمران و حمــل و نقل 
شــورای شهر تهران در پاســخ به این سوال 
که برای تکمیل متروی تهران براساس طرح 
جامع شــهری در مجموع چه میزان سرمایه 
نیاز اســت، اظهار کرد: بــر فرض که طراحی 
و مطالعات انجــام و امکان پذیر بودن تکمیل 
چهارساله مترو قطعی شود، با در نظر گرفتن 
خطوط اکســپرس، حدود ۲۷۰ هزار میلیارد 
تومان برای ســاخت خطوط جدید به علاوه 
خط اکسپرس نیاز داریم. همچنین حدود ۳۰ 
هزار میلیارد تومان برای خرید کســری هزار 
واگن نیاز اســت. او ادامه داد: نزدیک به ۳۰ 
هزار میلیارد تومان نیز برای ســاخت و ایجاد 
پایانه خطوطی که بدون پایانه هســتند، نیاز 
است، چرا که تملک زمین برای این پایانه ها 

مهم است و باید زمین خریداری شود. 
تشکری هاشــمی گفت: در مجمــوع به ۳۵۰ 
هزار میلیارد تومان بودجه نیاز اســت که ما 
بــه ۵۰۰ کیلومتر خط مترو برســیم. رئیس 
کمیســیون عمــران و حمل و نقل شــورای 
شــهر تهران در پاســخ به این سوال که چرا 
شــهرداری از ظرفیت مجتمع های ایستگاهی 
به عنوان یک منبع درآمد استفاده نمی کند، 
در حالی که به گفته رئیس پیشین کمیسیون 
عمران و حمل و نقل درآمد ۴ هزار میلیاردی 
برای شــهرداری خواهد داشــت، اظهار کرد: 
درآمد مجتمع های ایســتگاهی آنقدری زیاد 
نخواهد بود که بتوانید نیازهای خطوط مترو 
را تامین کند، اما حتمــا کمکی خواهد بود. 
تهران  شــهرداری  داد:  تشکری هاشمی ادامه 
می تواند بگوید روی ایستگاه ها اجازه ساخت 
می دهــد. بر فــرض اگر بارگذاری متوســط 
اداری-تجــاری را متــری ده میلیون تومان 
در نظر بگیریم، بــرای مثال در یک بنای دو 
هزار متری با ده طبقه مجوز در مجموع ۲۰۰ 
میلیارد تومان آورده خواهد داشت، در حالی 

که هزینه ســاخت یک ایســتگاه مترو بیش 
از ۲۰۰ میلیارد تومان اســت. او تاکید کرد: 
در نتیجه اینگونه نیســت که بگوییم با پول 
مجتمع های ایســتگاهی می شود همه درآمد 
مترو را تامین کرد. با این اعداد هزینه ساخت 
خود ایستگاه هم درنمی آید چه برسد به دیگر 
تجهیزات و هزینه هایی که یک ایستگاه مترو 
نیــاز دارد. اینکه فکر کنیم بــا پول مجتمع 
ایستگاهی می شــود مترو را ساخت می تواند 
باشــد دربــاره هزینه های  ناچیــزی  کمک 

بسیاری که دارد. 
رئیــس کمیســیون عمران و حمــل و نقل 
شورای شــهر تهران همچنین در واکنش به 
اینکه عضو شــورا از وعده شرکت واگن سازی 
زنجان برای ســاخت سالانه ۴۰۰ واگن مترو 
خبر داده اســت، اظهار کرد: مــا تقریبا هیچ 
سازنده واگن مترویی نداریم. اینها واگن های 
راه آهن هســتند و واگن ســازی هایی که در 
کشــور هســتند در زمینــه لوکوموتیو کار 
می کنند و بیشــتر در زمینــه راه آهن بوده 
اســت، برای واگن مترو جز اتاق که یکی دو 
شــرکت تولید می کنند، چیز دیگری امکان 
تولید ندارد و مواردی همچون سیستم ترمز و 
تجهیزات اصلی بسیار پیچیده است و ساخت 
آن در داخل کشــور به راحتی نیست، اما اگر 

صنعت گر داخلی بتوانــد تولید کند از آن ها 
بر  تشکری هاشــمی گفت:  می کنیم.  حمایت 
فرض هم اگر سازنده ایرانی باشد، به پول نیاز 
دارد و قیمت سازنده داخلی تفاوت فاحشی با 
خرید واگن از خارج نخواهد داشــت. اینگونه 
نیست که با خرید واگن داخلی قیمت ها نصف 
قیمت خارجی کاهش یابد. شــاید ده درصد، 
آن هم فعلا درباره قطار ملی که صحبت شد 
برآورد کردند که می تواند ده درصد ارزانتر از 
مدل وارداتی باشــد که این هم باید به تولید 
برســد و بعد قیمت تمام شده حساب شود.

برنامه  براســاس  داد:  تشکری هاشــمی ادامه 
ششم توسعه کشــور قطارهای متروی حومه 
باید توســط راه آهن ساخته شود و از طرفی 
دولــت دوازدهــم نیز در آخرین ســال خود 
مصوبه ای را تصویب کرد که شرکتی زیر نظر 
راه آهن برای قطارهای مترو حومه ای تاسیس 
شود. این مساله باید تعیین تکلیف شود و اگر 
وظیفه مترو است باید صفر تا ۱۰۰ آن توسط 
مترو تکمیل شود و اگر قرار است راه آهن آن 
را تکمیل کند مشــخص شود. البته واگذاری 
به راه آهن تجربه خوبی نبوده و بعید به نظر 
می رسد، این مصوبه دولت دوازدهم اثربخشی 
لازم را داشته باشــد و مورد اقبال مردم قرار 

گیرد.


